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Estudis.  

 
A mi, espiritualment o culturalment, em va formar molt Pérez Bonfill. Jo anava a 

l’acadèmia que tenia aquí al carrer... al costat de La Ibense... 

González Cirer estava al carrer Taules Velles i per allí va passar mitja Tortosa, i Pérez 

Bonfill també feia de professor. Hi havia diversos professors, i un d’ells era Pérez 

Bonfill. Llavors Pérez Bonfill, a l’any 64, per la seva banda, va muntar una acadèmia. 

 

Igual ell ja no se’n recorda, de mi, perquè no l’he vist més ja, però a mi sí que em va 

marcar: per la seva forma de raonar, per la seva forma d’explicar-te les coses. T’ho 

feia entendre. Jo si dec alguna cosa a la meva formació, doncs ha sigut a Pérez 

Bonfill, aquí a Tortosa. I a més, és una època que et marca. I jo, com ell no n’he 

trobat cap. Al 1967 vaig anar a estudiar a Madrid. 

 
 

El Club Universitari. 
 
 

Jo al 1964 vaig entrar al Club Universitari. És a dir, jo al 1964 feia el Preuniversitari. 

Llavors captaven gent, que encara que no fossin universitaris ben bé, pos ja deien 

“vosaltres feu Preu, l’any que ve anireu a la universitat i ja formareu part d’això”.  

 

En aquella època passava una cosa, que el Club Universitari el va copar el PSUC. 

Eren la gent del PSUC; jo llavors no ho era del PSUC, hi vaig entrar a l’any 1967, però 

ja era simpatitzant aquí Tortosa, i ja movíem la història. 

 

N’érem uns quants, i més o menys a l’any 64 vam fer una sèrie d’activitats, 

exposicions de pintura i de dibuix. 

 



Jo me’n recordo que organitzava..., repartia els papers... Era una mica fer ambient 

ciutadà amb tot això, anava repartint per l’Institut. Jo vaig estar-hi al 64 i al 65. Al 64 

com a preuniversitari, i al 65 com a universitari que només venia per vacances. Al 66, 

si no m’equivoco, hi va haver un canvi de junta, i llavors hi va haver baralles i discussions. 

Llavors es feia política en petit, parlaven un, l’altre, s’entrenaven per a parlamentaris, aquella 

gent. Al 1967, estava estudiant a Madrid. 

 

El Club Universitari tenia la seva seu en un altell del Siboni. El local era petit perquè a 

més allí hi havia un bar, o sigui, nosaltres estàvem a l’altell, i baix hi havia el bar amb 

uns iaios encantadors Però recordo que si organitzàvem un ball es fotien les mans al 

cap, pobra gent, perquè allò els ultrapassava. 

 

El Club Universitari tenia llibres, i una bona biblioteca. De tot això no sé que s’ha fet. 

Tenia quadres... Hi havia una biblioteca, i hi havia reculls de La Codorniz, que era 

una revista dels anys cinquanta, i ells anaven fent la col·lecció i llavors les 

enquadernaven. N’hi havia dos o tres volums.  

 

L’Esteban Lamote era un responsable del PSUC, i era el que portava la part cultural 

del Club Universitari; jo col·laborava amb ell, i vam organitzar aquestes exposicions 

de pintura. Perquè val la pena, perquè jo m’he fet gran i a aquests pintors els he 

anat veient a altres llocs i he pensat que quan començaven venien a Tortosa. 

 

Llavors, hi havia tota una junta, amb lo president, lo secretari, jo era vocal en 

aquella època. I érem l’Esteban,  Jesús Rodés, Frederic Mauri, me’n recordo. I bé, jo 

era el més jovenet de tots, jo era el que col·laborava, el que feia coses. Però, saps 

què passa? Que de vegades quan estàs fent coses per la ciutat o pel que sigui, hi 

ha uns que organitzen, altres que pensen, i altres que fan, que penquen, i jo era el 

pencaire. ”Julio, tu ves cap allà i fes això del cartell. Julio, tu que estàs al 

preuniversitari, ara a les festes de la Cinta, del Club Universitari que surti la tuna.” 

 

 

La Tuna 
   



Hi havia un senyor a l’Institut que es deia Martínez, que era el que els ensenyava a 

tocar.  També va fer l’himne de l’Institut. “El pit obert a l’aire, la mirada riallera, el 

llapis a la mà”. I ara dius: “això és un himne.... però natros lo cantàvem.” 

 

Aquest home ens ensenyava a tocar la guitarra, i a mi em van dir: "No et moguis! No 

toquis res! I llavors ja em van donar la bandera. Van tenir coneixement. “Julio que 

porti la bandera”. I els demés tocaven la guitarra. I Lluís Margarit,  

En aquella tuna, ens permetíem el luxe de tenir dos cantants bons. Un era el primer, 

que era Carlos Villa, que ha sigut un gran músic i tenia molt bona veu. I llavors 

teníem un xicot que es deia Juan León Márquez. No cantava com Villa, però Déu 

n’hi do com cantava, aquell xaval!. 

 

La tuna va sortir per la festa major a l’any 64, la tuna del Club Universitari. Agafàvem 

el Fiqui, que formava part dels Distels; a  Carlos Villa; O’Callaghan, que va morir;  

Lluís Margarit, el que després va ser director de l’Institut, que tocava molt bé i tenia 

un mèrit molt gran, i és que, com era esquerrer, tocava al revés, i amb les cordes 

canviades. 

Molta gent tocava molt bé la guitarra. L’únic que allí no tocava res era jo, i llavors 

com que era un desastre em van fer portar la bandera. I jo portava la bandera i feia 

el mec, pegant salts i tot això, perquè ni la pandereta sabia tocar. Però hi havia 

gent que (jo ara em pregunto, amb el temps), com és possible que, d’un curs de 

preuniversitari, que al cap i a la fi érem quaranta tios, quinze, van sortir persones que 

sabien tocar la mandolina, la guitarra... 

 

 

Música. La Nova Cançó 
 
Els de la Nova Cançó. Mira! El Raimon al Patronat.  Me’n recordo com si fos ara, a 

l’any 1962, jo tenia setze o disset anys. I llavors va actuar allà, també actuava 

Espinàs... , anaven amb los Setze Jutges, però llavors el Raimon va ser la revelació. I 

això es va fer per Sant Joan de l’any 62 diria jo, o 63... Raimon va ser dels primers 

d’actuar aquí a Tortosa, i a Catalunya potser va ser la primera vegada... 

 



Jo puc corroborar que la primera vegada que vaig sentir la cançó Al Vent era a 

l’any 62, quan encara, a la resta de Catalunya, fins al 65, fins al 66, tots aquests 

moviments universitaris, d’estudiants... Llach va anar a cantar a Madrid i tal, no? 

Però me’n recordo que al 62 Raimon va cantar aquí per primera vegada. 

 

 

Balls. Teatre 
 

 
Al Club Universitari fèiem balls, teatre. Vam fer Treballs d’amor perdut..., dirigit per 

Ricard Salvat. Va venir Maria Aurèlia Capmany, també. 

 

Recordo, a la festa major que va haver-hi a l’any 64, que van venir, a més a més, 

portats pel Club Universitari, Els Joglars. I van fer una obra que crec que era de les 

primeres. Van fer-ho al Parc. 

 

 

Exposicions de pintura 
 
I també es van fer unes exposicions, em sembla que per Setmana Santa. Durant 

quinze dies van venir pintors com Ginovart..., gent que ara està súperconsagrada i 

llavors començaven. Pintors catalans, Ginovart... 

I va venir Tharrats, Genovés, un altre que ara no me’n recordo com es diu, que està 

posat.. que ara ha fet les escultures del Gaudí a la Sagrada Família...ha continuat 

l’obra.  

 

És que llavors, això ho fèiem nosaltres, perquè aquella gent (en aquella època eren 

del PSUC), i culturalment, no es deia, però ells formaven part del col·lectiu artístic del 

PSUC, i per això els portaven a tots aquí. Però no es feia clandestinament. Ningú ho 

deia que eren del PSUC, a més no tenien perquè dir-ho, però els portàvem perquè, 

a més de bons, eren dels nostres. Això sí que t’ho puc dir. 

Suposo que hi havia el costum que, de cada exposició es reservava un quadre, i 

això no sé on ha anat a parar, però això era un patrimoni. Hi havia escodes, todós, 

espunys... 

 



Sí, hi havia moviment cultural en aquella època. Ara no té res a veure.. 

 

 

CCCiiinnneeemmmaaa   
   
Cada dimarts el Centre del Comerç feia cinema, després també feia conferències 

de mossèn Manyà, per exemple. Tot això ho feien al Centre del Comerç. És a dir, era 

l’entitat col·laboradora, diguéssim. Sí, es feien moltes coses. 

 

Aquí per primera vegada vaig conèixer Romà Gubern. Amb Romà Gubern a mi em 

va passar igual que amb les exposicions d’aquests pintors, com Ràfols Casamada. 

Me’n recordo molt bé... I llavors passen els anys i dius: “Ràfols Casamada, un que és 

molt bo. I dius: aquest va fer una exposició aquí”. Al Cercle Artístic em sembla que 

va ser. I altres, Ginovart, Subirats... Van venir cinc o sis, i ara tots són cracks aquesta 

gent. Són pintors de primera divisió. 

 
 

EEElllsss   DDDiiisssttteeelllsss   
 
Hi havia uns d’Amposta que eren els rivals dels Distels, i llavors... Eren un conjunt eh? 

No era una orquestra, perquè Amposta sempre s’ha caracteritzat per tenir 

orquestres.  

  

Un dia, a Vinaròs, l’any 64 o 65, van fer un concurs de conjunts de tota la comarca, 

de València, de Castelló, de les Terres de l’Ebre. Van fer un concurs, un festival, amb 

un jurat que havia de dir qui ho feia millor. I van quedar finalistes los d’Amposta i els 

de Tortosa. Los de Tortosa eren los Distels, i al final van guanyar, i els ampostins es 

van cabrejar molt. 

 

Sí, perquè els Distels, si no eren més bons, com a mínim eren més finets a l’hora de 

triar els temes, i hi havia un solista que era el Villa que se’ls menjava a tots. Hi havia 

una cançó d’Adriano Celentano, un personatge italià que en aquella època feia 

furor, que cantava Pregerò, que és una cançó que venia del soul, dels espirituals 

negres, i el Carlos Villa la brodava. Clar, van guanyar. Jo tinc fotos, tinc una foto del 



conjunt, estan en plan de l’època, los quatre junts tipus Beatles. I nosaltres vam anar, 

una colla de tortosins van anar allí a Vinaròs a animar. 

 
 
 

CCCooonnnsssccciiièèènnnccciiiaaa   pppooolllííítttiiicccaaa      
 

 

Llavors despertàvem a la política. En aquella època va ser quan a l’abat Escarré el 

van fer fora d’abat de Montserrat. El van fer fora perquè va carregar contra Franco i 

el van diguéssim exiliar a Itàlia.  

 

Nosaltres això ho vivíem. Era la mort de Grimau, a l’any 62, un dirigent comunista 

que el van defenestrar, el van tirar per la finestra i després van dir que s’havia 

suïcidat.  

 

Llavors tot això, a nosaltres, ens despertava una mica a la vida. Senties parlar, els 

nostres pares començaven a parlar una mica tímidament, perquè fins llavors tenien 

molta por. Érem una generació que ens vam despertar contra tot això.  Ens vam 

despertar a la lluita per la democràcia, per la llibertat, a altres aires. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 


